
Iz Cerknice. Šolsko obiskovanje tukaj ne more že k redu priti. O 
vseh svetih razsajala je kolera, in že je bilo na tem, da se šola porabi za 
bolnišnico. Hvala Bogu, da je kmalu ponehala kužna bolezen. Dne 10. no
vembra pričeli smo z vsakdanjim naukom. Mesca 3ecembra smo zgubili pod

učitelja, šoli na škodo. Zdaj se nam pa koze zopet silijo. V okolici so močno 
razširjene. Na Uncu je nekaj šolske mladine in drugih otrok za kozami zbo

lelo. Tudi ondotni učitelj varuje posteljo, straža pa šolsko hišo, da se sovraž

nik derži v sponah. 
Naše šolske razmere so še precej vgodne, ker imamo mnogo šol. prija

teljev. Naj omenim posebnega dobrotnika naše šole. Gospod Anton Krašovic, 
posestnik v Dolenji vasi, ud okr. šol. sveta, mnogospoštovan rodoljub, daroval 
je svoj čebelnjak, ki je stal na šolskem vertu, tukajšni ljudski šoli v popolno 
last. Slava! 

Iz Idrije. Lep učen pripomoček je dobila tukajšna c. k. rudniška šola 
od slav. c. k. dež. šolskega sveta. Dobila je več tabel krasno slikanih stru

penih rastlin v jako veliki obliki, potem tudi Patekove table o barvoznanstvu 
s knjigo vred. Za dragoceni dar se izreka iskrena zahvala! 

Iz Vipave. Revnim in precej obilnim obiskovalcem tukajšne čveteioraz

redne ljudske šole doide marsiktera dobrodejna denarna podpora v prid učnega 
napredovanja; ker vediti se mora, kako sila težavno je vspešno podučovati, 
ako ubogi učenci nimajo, česar bi v šoli naj bolj potrebovali, učnih pripomočkov. 

Blagodušni prebivalci vipavskega trga, kakor tudi sploh prijatelji ljudske 
šole spoznajo »revo« ter ji blagovoljne podpore nikakor ne odrekajo. Tako je 
odbor za svečanost cesarjeve petindvajsetletnice obernil 27 gl. v blagi namen, 
da se nakupijo knjige in drugo sila potrebno šolsko orodje ubogim učencem in 
učenkam tukajšne šole v korist. 

Ravno tako so darovali c. kr. okr. nadzornik č. g. Luka Hiti 10 gl., 
odvetnik g. dr. Gregor Ložar 5 gl., g. Andrej Ditrich 5 gl., in posebno do
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brotna g. Mayerjeva častivredna trgovska hiša, ki z dobrotljivimi darovi ubogih 
učencev nikdar ne pozabi. 

Naj bo vroča solzica učeče se uboge mladine spomin nepozabljive hvale 
vsem č. g. blagodušnim podpornikom vipavske ljudske šole! 

Hrabroslav Perne, 
učitelj. 

Iz Železnikov. Javna zahvala. Lanskega leta je bil poslal naš 
rojak, blagorodni gosp. Jakob Trojar, c. k. nadlajtenant v pokoji, zdaj bivajoč 
v Holomucu na Moravskem, v razvedrilo naših pridnih šolarjev velik stereoskop 
z 59 slikami vred. Letos k novemu letu poslal nam je kot doklado k temu 
zopet 20 slik, in sicer 11 sprelepih transparentnih in 9 druzih; med posled
njimi so nekatere iz dunajske svetovne razstave. Štejem si v dolžnost, da izre
kam imenovanemu gospodu javno zahvalo za ta lep dar. 

Josip Levičnik, 
učitelj in pervosednik krajnega šol. sveta. 

Iz Ljubljane. Okrajni zbor učiteljev iz ljubljanske okolice je bil 29. i 
30. decembra p. 1. Od 20 učiteljev jih je prišlo 19. Gospod pervosednik, 
c. k. okrajni šolski nadzornik pl. Gariboldi si je v svojega namestovalca odbral 
gosp. Uraniča iz Preserja, zapisovala sta gg. Kernec in Praprotnik France. 
Gospod okraj, nadzornik je priporočeval učiteljem natančnost v vradnih spisih, 
posebno pa v šolskih matrikah, ker po §. 48 postave za vstanovitev ljudskih šol se 
bodo šolski okraji (Schulsprengel) pregledali, podlaga temu bode pa ravno šolska 
matrika itd. 

V stalni odbor za 1. 1874 sta stopila gg. Borštnik iz Šmarije in Govekar 
iz Iga. Posvetovali so potem se o učnem čertežu. O posameznih strokah so 
poročevali gg, učitelji verstoma, kakor je bilo določeno, nekaj v slovenskem 
nekaj v nemškem jeziku. Ker učni in šolski red v §. 41 našteva v 1. raz
rednih ljudskih šolah v zgornjem razredu 18, v spodnjem 12 ur, privzemši ure za 
verouk, bode se v šolskem letu 1874 v ljubljanski okolici podučevalo po 25 ur 
na teden, od katerih pride 21 ur na učenika, drugo na kateheta, četertik bode 
prosti dan in tako odpade 5 ur. Potem so odmerili vsakemu nauku svoj učni 
čas j uro podučevanja v verouku bodo pa odločili gg. katehetje sami, in pri 
tem bode ostalo; med posamezne ure pa razdele gg. učitelji nauke, in predlože 
načert okrajni šolski oblastniji. Govorili so tudi o novi avstrijski meri in vagi 
in tudi o tem, kako je potrebno, širiti ta znanost med ljudstvom. G. pervo
sednik je razlagal, kaj je poldnevnik, kako se določuje zemljepisna širjava, kako 
se merijo poldnevne čerte i. dr.? G. Kuhar pa je za poskušnjo podučeval v 
novi meri in vagi, posluževaje se zbirke učil na c. k. izobraževališču. 

Razgovarjali so se tudi o okrajni šolski bukvarnici. Leta ima dosihdob 
le 62 bukev večerna podarjenih, prihodkov je bilo 19 gl. (10 gl. je podarila 
si. hranilnica, 9 pa okr. nadzornik). Za prihodnje leto je dovoljenih 132 gl. 
Za ta denar bodo naročili 7 pedagogičnih listov, nakupili bukev priporočenih v 
ukaznem listu, in bukev, ki se rabijo na c. k. izobraževališču, druge nakupivne 
bukve določuje g. nadzornik. K sklepu sta govorila g. nadzornik in v imenu uči
teljev g. Kuhar in seja je bila končana ob 11. uri drugega dne. 

— Deželni zbor kranjski je 9. p. m. obravnaval predlog finančnega 
odseka, naj se za osnovo deželne zaloge slovenskih šolskih knjig, za izda
vanje slovenskih učnih in vadnih knjig za srednje, mestne in strokovne šole, 
dovoli deželnemu odboru svota 10.000 gl. iz deželnega zaklada kot brezobrestna 
založba na razpolaganje. Proti predlogu je govoril obširno gsp. Dežman, za pred



log sta govorila dr. C os t a, dr. Zarnik in poročevalec dr. Bleiweis. 
Predlog je bil po več kot triurni debati sprejet. 

— (Učiteljsko društvo za okraje Kozje, Sevn ica in Brežice) 
bode imelo 22. t. m. redni shod v Rajhenbergu. Dnevni red obsega med 
drugim: 1. Poročilo o dunajski svetovni razstavi, zanimajoče znamenitosti na 
šolskem polji. 2. Slovenski glagol. 3. Dušeslovje. 4. Zemljepisje v ljudskej šoli, 
dalje. 5. Posamezni nasveti. 

— (Deželna uč i te l j ska konferencija) za štajerske učitelje bode 
v prihodnjih šolskih počitnicah v Gradci. Razgovor bode tudi o najvažnejši 
točki za narodne šole na slovenskem Štajerju, pa tudi za vse slovenske šole, 
namreč o s lovensk ih učnih knjigah. Želimo, da bi dotični odposlanci 
učiteljev iz predinih slovenskih okrajev to vprašanje dobro pretresovali, ter se 
uže pred v tej točki zedinili in soglasno dobre nasvete vladi stavili. 

— (Goriška prepa rand i j a) je letos primerno jako manje obiskovana, 
nego vlani. Pravih kandidatov je v 1. razredu slovenskem 5; v I. laškem 
nobenega; v H. slov. 6; v II. laš. 5; v III. slov. 6; v III. laš. 3. Zraven 
tega je poslušalcev v I. slov. 3 in v II. laš. 1. Da je letos tako malo pri
pravnikov, uzrok je baje edino to, ker so zdaljšali dosedanjo trirazredno prepa
randijo na š t i r i r a z r e d n o ; uže letošnji d r u g o l e t n i k i bodo morali menda 
dognati 4 tečaje. — Za slovenske pripravnike sta prišla na goriško učiteljišče 
dva nova profesorja, namreč gospod prof. Lavtar iz Ljubljane, za matematiko 
in fiziko, in gosp. Kersnik iz Novega mesta za zgodovino in slovenščino. Pri
rodopis podučuje v vseh razredih v nemškem jeziku gosp. prof. Franjo Erjavec. 
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